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Vážení členové SPS,

dovolte mi malé ohlédnutí za uplynulým rokem 2022 a pohled do roku nadcházejícího.

Stavebnictví se v posledních letech potýká s celou řadou problémů a rok 2022 nebyl výjimkou. Intenzivně
jsme například řešili bezprecedentní nárůst cen stavebních hmot a materiálů i brutální zdražování energií,
které jsou pro stavebnictví jako energeticky náročný obor zásadní. Jsem proto rád, že se nám společným



úsilím mnoha profesních svazů a asociací podařilo s vládou
domluvit regulaci cen pro celou ekonomiku, a ne pouze pro
vybrané segmenty. Protože, kdyby se to nepodařilo a
průmyslu by žádná pomoc nepřišla, mohla by nastat
skutečně kritická situace, kterou jsem obrazně nazval
armagedonem českého průmyslu. Přes všechny obtíže, přes
veškerou nervozitu na trhu a nepříznivé vnější vlivy by však
výsledky za rok 2022 mohly být velmi slušné. Troufám si říct,
že můžeme být na české stavebnictví pyšní.

Pro rok 2023 zůstává jedním z klíčových témat novela
stavebního zákona, která leží v Parlamentu. Věřím, že se
nám povede zákonodárce přesvědčit, že stavebnictví je pro
českou ekonomiku klíčovým oborem, a že se stavební řízení
skutečně podaří zrychlit a zefektivnit. Ve středu pozornosti
bude i nadále nedostatek zájemců o učňovské vzdělání i
studentů stavebních oborů. Je potřeba mladé lidi motivovat a
učňovské obory rozvíjet a podporovat. Stavebnictví už není
tím „špinavým“ odvětvím z doby před několika let, ale
naopak každým dalším rokem ilustruje, že je perspektivní a
nabízí dlouhotrvající jistoty.

Perspektivou v tomto směru je samozřejmě proces digitalizace celého stavebnictví, včetně povolování
staveb, což je zásadním způsobem navázáno na zmíněnou novelu stavebního zákona. Budeme se muset
vyrovnat se skutečností, že mnoho našich spoluobčanů již dále nedosáhne na hypotéky, což zásadním
způsobem ovlivňuje míru investic – tedy práce pro stavebnictví (projektanty, stavební firmy, výrobce
stavebních hmot, distributory atd.). Proto se budeme muset věnovat otázce podpory dostupného bydlení a
musíme pomoci při hledání alternativních způsobů financování investic.

Prostě a jednoduše, tak jak se nám to dařilo v posledních letech, bude stavebnictví muset i v tomto roce
pružně reagovat na aktuální situaci. To nám dá šanci problémy překonat a uspět v konkurenci s jinými
obory.

Ing. Jiří Nouza
prezident SPS

AKTUALITY
Pokřtili jsme novou strategii ke vzdělávaní stavebních

řemesel 



Foto: Archiv SPS

V polovině ledna jsme slavnostně pokřtili strategii „Perspektiva a vize vzdělávání stavebních
řemesel 2030“, kterou vypracovala naše expertní skupina pro podporu odborného technického
školství.  

Cílem nové strategie je zlepšení vzdělávání mladých řemeslníků ve stavebních oborech v České
republice, protože současný stav nepokrývá - zejména v oblasti kvantity - požadavky a prostou poptávku
stavebního průmyslu po kvalifikovaných pracovnících.

Změnit chybnou vzdělávací politiku státu a napravit jeho špatnou péči o technické vzdělávání a učňovské
školství je jedním z cílů našeho Svazu. Vzdělávací programy nesmí nadřazovat hodnotu teoretického
vzdělání nad to řemeslné, celospolečenským zájmem musí být odstranění pohrdání manuální řemeslnou
prací zejména u mladé generace. Je rovněž zapotřebí zlepšovat povědomí veřejnosti o využití a
perspektivě stavebních oborů a zvýšit tak jejich atraktivitu při volbě budoucího oboru vzdělání a povolání.

Držme si palce, aby se uvedená opatření podařila realizovat.

Strategii si můžete přečíst po kliknutí na odkaz níže.
 

Strategii ke vzdělávaní stavebních řemesel projednala
tripartita

Tripartita projednala strategii našeho Svazu ke vzdělávání v oblasti stavebních řemesel.
Koncepční materiál se zabývá perspektivou a vizí učňovského školství do roku 2030. 

Zástupci vlády, odborů a zaměstnavatelů se v pondělí 16. ledna 2023 sešli ve Strakově akademii na
prvním letošním jednání Rady hospodářské a sociální dohody ČR (tripartity). Svaz podnikatelů ve
stavebnictví na něm představil koncepční materiál s cílem zlepšit výchovu mladých adeptů stavebních
řemesel v České republice. Aktuální stav jejich výuky stavebních v naší republice nepokrývá - především
v oblasti kvantity - požadavky a prostou poptávku našeho oboru po kvalifikovaných pracovnících. 
 

Perspektiva a vize vzdělávání stavebních řemesel 2030

https://www.sps.cz/userfiles/svaz-podnikatelu-stavebnictvi-brozura-210x270-web-perspektiva-2030_16674629315363.pdf


UDÁLOSTI
Jiří Nouza diskutoval o šetrné výstavbě, recyklaci stavebních

materiálů či využívání a životnosti budov

Prezident našeho Svazu Jiří Nouza byl spolu s výkonnou ředitelkou České rady pro šetrné budovy
Simonou Kalvoda a vedoucím oddělení architektury a životního prostředí Univerzitního centra energeticky
efektivních budov ČVUT (UCEEB) Martinem Volfem hostem diskuzní platformy Tvize.

Hosté se věnovali například následujícím otázkám: Může být stavebnictví úplně bezemisní? Jsou největší
rezervy ve snižování emisí při jejich výstavbě, nebo v provozu? A je udržitelné stavět budovy pro dočasné
užívání? Co jsou kombinované stavby a proč se u nás zatím příliš neprosadily dřevostavby?

Diskuzi si můžete přehrát po kliknutí na odkaz níže.

Svaz podnikatelů ve stavebnictví v médiích

Stavební materiál dochází, musí se recyklovat. Česko by mohlo být
lídrem v kombinovaných stavbách.

https://tvize.cz/watch/stavebni-material-dochazi-musi-se-recyklovat-cesko-by-mohlo-byt-lidrem-v-kombinovanych-stavbach


Stavebnictví potřebuje dlouhodobý výhled, říká v rozhovoru pro časopis Českého statistického

úřadu Statistika & My prezident našeho Svazu Jiří Nouza. V rozhovoru se dočtete o současnosti i

budoucnosti stavebnictví v České republice, vlivu vysoké inflace a rostoucích cen energií na náš

obor, jak je to s pomocí státu, která ustanovení stavebního zákona nejvíce komplikují proces

stavebního řízení, ale také o využívání recyklovaných materiálů, digitalizaci, úspěších našeho

Svazu a dalších plánech na rok 2023.

Rozhovor si můžete přečíst na stranách 36-38. A za pozornost stojí také statistiky v rubrice "Jak se

staví v Česku" na začátku časopisu. Odkaz na celé vydání naleznete níže.
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https://www.statistikaamy.cz/wp-content/uploads/2023/01/18042301.pdf


Jiří Nouza byl ve čtvrtek 26. ledna hostem vysílání Studia ČT24. V rozhovoru s moderátorkou

Terezou Řezníčkovou hovořil na pražském Smíchově, kde rostou nové projekty, o aktuální situaci

ve stavebnictví. Dotkli se například krize z hlediska nárůstu cen materiálů a energií - i když se zdá,

že se situace momentálně trochu uklidňuje, nervozita pořád existuje. Velké projekty fungují, ale

pokles zájmu na trhu je patrný ze strany menších investorů. Pokud jde o ceny, uvidíme po prvním

kvartálu, protože v současné chvíli jsou garantované právě na tuto dobu. Jiří Nouza také vyzdvihl

Ministerstvo dopravy jako největšího investora v zemi, pod nějž spadá čtvrtina stavebního trhu, a

podle jeho slov se zdá, že i u další čtvrtiny trhu tvořené zbyvajícími veřejnými investicemi - ze

strany obcí a krajů - investiční apetit zatím drží. 

Obvykle se uvádí, že od první čárky na projektu trvá příprava dopravních staveb v Česku deset let.

Jak ale vyplývá ze směrnice Evropské komise, státní správa bude muset dobu přípravy citelně

zkrátit, alespoň u významných staveb začleněných do Transevropské dopravní sítě (TEN-T). Na

dodržení lhůty – postup udělování povolení nebude moci překročit čtyři roky od zahájení, ledaže by

nedodržení této lhůty vzniklo kvůli předkladateli projektu – bude dohlížet specializovaný stavební

úřad, který má mít podle nového zákona na starosti právě dopravní výstavbu. Stavební firmy však



namítají, že pouhou novelou zákona o urychlení výstavby a přiřazením úřadu, který má na

zkracování délky přípravy dohlížet, se zvýšení tempa nedosáhne. „Pokud nedojde k zjednodušení

stavebního řízení a k integraci dotčených orgánů státní správy, tak se nic takového podařit

nemůže,“ uvedl prezident Svazu podnikatelů ve stavebnictví Jiří Nouza.

KOMENTÁŘ
Prezident našeho Svazu Jiří Nouza připravil komentář k výsledkům stavebnictví za listopad 2022, který
jsme následně rozeslali médiím. Jeho znění si můžete přečíst po kliknutí na odkaz níže.
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